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 مدیر واحد R&D شــرکت آذرآب اراک گفت: نقش این شــرکت در بومی سازی 
دانش فنی، تولید تجهیزات نیروگاهی، نفت، گاز و پتروشــیمی بسیار پررنگ است.

عباس فراهانی در اراک، افزود: طی چند سال اخیر واحد R&D شرکت صنایع آذرآب با 
همکاری سایر واحدهای این شرکت توانسته تجهیزات زیادی را برای نخستین بار در 
ایران بومی سازی و مانع خروج ارز قابل توجه در این زمینه شود که در رفع مشکلات 
ناشی از تحریم نقش موثری داشته است.وی بیان کرد: این صنعت به عنوان یک شرکت 
پیشتاز در زمینه طراحی و ساخت تجهیزات نیروگاهی، نفت، گاز و پتروشیمی برای 
استمرار حضور موفق خود در ایجاد عرصه فعالیت های تحقیق و توسعه، تکنولوژی را 
از چند ســال پیش با ایجاد واحد R&D با سرفصل های مختلف آغاز کرد.مدیر واحد 
R&D شرکت آذرآب اراک، با اشاره به سرفصل های ایجاد شده در این واحد، اضافه کرد: 
طراحی و تولید محصولات جدید و بروزرســانی طرح های گذشته، بهبود فرآیندهای 
تولید در راستای افزایش کیفیت محصول و کاهش هزینه های تمام شده، بومی سازی 
و ساخت داخل تجهیزاتی که در پروژه های مختلف به طور مداوم مورد استفاده قرار 

می گیرد، ســاخت دستگاه ها و ماشــین آلات ویژه مورد نیاز خطوط تولید و ارتباط 
مستمر با مراکز علمی و دانشگاه های صنعتی جهت استفاده از توانمندی های بروز دنیا 
از جمله موضوعات و سرفصل های ایجاد شده در این واحد است.فراهانی اظهار کرد: 
سیستم های دوده زدای دیگ های بخار واترتیوب)SOOT BLOWERS(، مجموعه کامل 
 CHEMICAL( سیستم تزریق مواد شیمیایی برای نگهداری و بهبود عملکرد دیگ بخار
 )SAMPLING SYSTEM(سیستم نمونه گیر آب و بخار دیگ بخار ،)DOSING SYSTEM
و سیستم های احتراق دیگ های بخار واترتیوب صنعتی و نیروگاهی )BURNERS(، از 
جمله این تجهیزاتی است که برای نخستین بار توسط شرکت صنایع آذرآب در کشور 
بومی سازی شده است.وی تصریح کرد: سیســتم هوازدای آب ورودی به دیگ بخار 
)DEARATOR(، سیستم کاهنده صدای شیر اطمینان )SILENCER(، ایستگاه تقلیل فشار 
و درجه حرارت بخار بویلرها )LET DOWN STATION(، سیستم کاهنده درجه حرارت 
بخار بویلرها )DESUPERHEATER( و دمنده های مورد نیاز سیستم احتراق دیگ بخار
FORCE( DRAFT FAN(، از دیگر تجهیزات بومی سازی شده توسط این شرکت است.



دوشنبه | 9 مهر  1403| شماره 110
2024  |  September 30 |Monday اقتصاد انرژی 2

عبدالوهاب بخشــنده در آییــن تکریم و معارفه 
دادســتان دهلران و نشســت شــورای اداری این 
شهرستان، با تبریک اجرای عملیات موشکی سپاه و 
نیروهای مسلح با عنوان وعده صادق)2(، اظهار کرد: 
در این عملیات نشان دادیم رژیم جعلی صهیونیستی، 

با وجود فاصله زیاد، در دسترس ما قرار دارد.
وی بــا بیان اینکه اجرای ایــن عملیات در واقع 
درس عبرت و دفاع مشــروع ایران اسلامی در مقابل 
ترور شهید اســماعیل هنیه در خاک ما بوده است، 
ابراز کرد: این عملیات هم اقتدار ایران اســلامی را به 
جهانیان نشان داد و هم بر اساس قوانین بین المللی 

در راستای دفاع مشروع انجام شد.
دادســتان عمومی و انقلاب مرکز استان ایلام در 
ادامه با اشاره به آیین تکریم و معارفه دادستان دهلران، 
گفت: شهرستان دهلران با وجود نیروهای توانمند و 
علمی که دارد دارای ظرفیت های انسانی ارزشمند در 

حوزه قضایی است و این امر جای خرسندی دارد.
بخشنده با اشاره به وسعت، ظرفیت های دهلران در 
حوزه های نفت و گاز، کشاورزی و مرز و پیگیری های 
فرماندار ویژه این شهرستان در خصوص رفع مسائل، 
افزود: دهلران شهرستانی نخبه پرور بوده و مردم این 

شهرستان در عرصه های مختلف پای کار هستند.
وی به سند تحول دستگاه قضایی و بحث حقوق 
عامه اشاره کرد و گفت: پیگیری مسئولان شهرستان 
در بحث راه های دهلران با توجه به حجم تردد روزا در 
ایام اربعین از این شهرستان، یک موضوع و مطالبه به 
حق مردم است و ما هم از طریق مسئولان استانی و 
کشوری برای تکمیل زیرساخت های راه این شهرستان 

پیگیر هستیم.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان ایلام با اشاره 
به عدم راه اندازی کارخانه سیمان دهلران، یادآور شد: 
بارها با سرمایه گذار این کارخانه موضوع پیگیری شده 
اســت و باید تلاش شود که این کارخانه به زودی در 
راستای ایجاد اشتغال، تولید سیمان و رونق اقتصادی 

استان راه اندازی شود.
بخشنده در ادامه به موضوع پتروشیمی و ان.جی.

ال دهلران اشاره کرد و یادآور شد: در مرحله اول در 
بکارگیری نیروهای مورد نیاز باید نیروهای بومی در 
اولویت باشند، پتروشیمی و تکمیل آن نباید رها شود 
و با حمایت همه مسئولان در راستای جهش تولید 
باید با ســرمایه گذاری مشکلات این واحدها مرتفع، 

تکمیل و راه اندازی شوند.
وی به رفع تصرف اراضی ملی در دهلران هم اشاره 
کرد و گفت:در این زمینه اقدامات خوبی انجام و ساخت 
و سازهای غیرقانونی متوقف شده و دادستانی با جدیت 

پیگیر حقوق عامه در این حوزه است.
دادســتان عمومی و انقلاب مرکز استان ایلام به 
قاچاق ســلاح در این شهرســتان هم اشاره کرد و 
افزود:اعضای شورای تامین شهرستان به خوبی پای 
کار هستند و اقتدار خود را در مقابله با قاچاق اسلحه 
به خوبی نشــان داده و پیشگیری ها و اقدام های لازم 
انجام شــده و بر اساس گزارش های اعلامی، قاچاق 
سلاح کاهش چشــمگیر یافته و قاچاق دام به صفر 

رسیده است.
وی به بحث گران فروشــی در دهلران و وظایف و 
ورود جدی دستگاه های متولی در این حوزه اشاره کرد 
و خواستار هدایت آب چشمه های آبگرم و جلوگیری 
از آسیب رســیدن به وسایل سرمایشی و گرمایشی 

مردم بر اثر متساعد شدن بخار گوگردی ناشی از این 
چشمه ها شد.رئیس دادگستری دهلران هم با تبریک 
پیروزی رزمندگان اسلام در عملیات موشکی وعده 
صادق)2(، گفت: این حملــه اقتدار و عظمت ایران 

اسلامی را به رخ دشمنان کشید.
بهنام تیرافکن با اشاره به انتصاب حسین پناهی به 
عنوان دادستان شهرستان دهلران گفت: وی فردی 
پرتلاش و دلســوز و خادم مردم است و به طور قطع 
این انتصاب منشا خیر و برکت برای دهلران خواهد بود.

وی با اشاره به جدیت دستگاه قضایی در حمایت 
از حقوق عامه، افزود: دستگاه قضایی بدون شک در 
راستای وظایف ذاتی خود در خدمت مردم خواهد بود 
و در بحــث برخورد قانونی با متصرفین اراضی ملی، 
قاچاقچیان سلاح و مهمات و جلوگیری از ورود اتباع 
بیگانه و اجرای حقوق عامه شبانه روز تلاش می کند.

دادســتان جدید دهلران نیز با قدردانی از اعتماد 
رئیس کل دادگســتری استان و دادستان عمومی و 
انقلاب مرکز استان، گفت: با توجه به سوابق خدمت 
سه ساله در این شهرستان بر مشکلات واقف هستم 
و به طور قطع در مسیر گره گشایی و خدمت به مردم 

از همه توان و ظرفیت ها بهره خواهم برد.
حسین پناهی به برنامه های مدون در بحث حقوق 
عامه اشاره و افزود: دهلران با توجه به ویژگی ها و منابع، 
زمینه لازم را برای رشد، پیشرفت و توسعه بیشتر دارد 
و در این راستای نیز حمایت های لازم انجام خواهد شد.

پیش از این بهنام تیرافکن دادســتان شهرستان 
دهلــران بود که بــا انتصاب وی به عنــوان رئیس 
دادگســتری شهرستان، حســین پناهی به عنوان 

دادستان جدید شهرستان دهلران معرفی شد.

   افزایش ارتباطات تجاری و اقتصادی 
و نقش بخش خصوصی در تعمیق همکاری ها 

حائز اهمیت است

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر عزم جدی 
دولت چهاردم بر گســترش و تعمیق همکاری 
ها با کشــورهای همسایه و منطقه تصریح کرد: 
افزایــش ارتباطات تجاری و اقتصادی و پررنگ 
شدن نقش بخش خصوصی در تعمیق همکاری ها 

حائز اهمیت است.
به گزارش از پایگاه اطلاع رسانی معاون اول 
رییس جمهور، محمدرضا عارف در ادامه سفر به 
ارمنستان و در حاشیه نشست روسای دولتهای 
عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا با نخست وزیر 
قرقیزســتان و دبیرکل اتحادیه اوراسیا دیدار و 

گفت و گو کرد.
وی با اشاره به ظرفیت ها و مزیت های فراوان 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه های حمل ونقل 
و ترانزیتی بار و مسافر، نفت و گاز و پتروشیمی، 
شرکت های دانش بنیان، معدن، بنادر مهم در 
دریای خزر و خلیج فارس، موقعیت جغرافیایی 
و اتصال به آبهای آزاد خاطرنشان کرد: افزایش 
ارتباطــات متقابل جمهوری اســلامی ایران و 
اعضای اتحادیه اوراســیا فرصتی مناسب برای 
رشد اقتصادی بر مبنای سیاست برد-برد است 
که باید روابط دوجانبه و چندجانبه برای تحقق 

اهداف این اتحادیه گسترش یابد.
عارف همچنین هــم افزایی اقتصادی میان 
کشورهای مستقل و در حال توسعه نظیر اعضاء 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا را خواستار شد و با اشاره 
به حوزه تمدنی مشترک ایران و کشورهای عضو 
اتحادیه اوراســیا گفت: مصصم هستیم در همه 
ســاز و کارها و همکاری های چندجانبه حضور 
فعالی داشته باشیم. دبیرکل اتحادیه اوراسیا هم 
در این دیدار های جداگانه با استقبال از فرآیند 
عضویت ایران در اتحادیه اوراســیا و بهره گیری 
از مزایای اقتصــادی و تجاری ایران بر ضرورت 
همگرایی کشــورهای منطقه و همچنین عضو 

این اتحادیه تاکید کردند.
دبیر کل اوراسیا نیز تصریح کرد: با عضویت 
ایران در این اتحادیه به عنوان عضو ناظر ظرفیت 
بالای اقتصادی در این اتحادیه بوجود خواهد آمد.

گزارش های اتاق بازرگانی ایران حاکی است 
که سهم صنعت پتروشــیمی در سال گذشته 
از مصــرف گاز طبیعی به حــدود 72 میلیون 
مترمکعــب در روز رســیده و عدم النفع دولت 
ناشــی از فروش گاز طبیعی به بخش خانگی و 
تجاری به جای تامین گاز طبیعی خوراک صنعت 
پتروشیمی براساس شواهد موجود بین 4۱۰ تا 
۵74 میلیون دلار بوده اســت.طبق بررسی های 
گــزارش اتاق ایران، با اعمــال محدودیت ها در 
عرضه خــوراک و در این شــرایط حدود ۱72 
میلیــون دلار تــا 24۱ میلیون دلار از ســود 
پتروشیمی ها یا ارزش افزوده کشور تلف می شود.

اولویت به کارگیری نیرو در شرکت های فعال دهلران با 
افراد بومی باشدناترازی در زمستان های سرد

مریم سبزواری     -      دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان ایلام با تاکید بر اینکه در موضوع حقوق عامه با کسی تعارف نداریم، 
گفت: به کارگیری نیروهای بومی باید در اولویت شرکت های فعال حوزه نفت و گاز در دهلران باشد.

خبر 

وی به رفع تصرف 
اراضی ملی در 
دهلران هم اشاره 
کرد و گفت:در این 
زمینه اقدامات 
خوبی انجام و 
ساخت و سازهای 
غیرقانونی متوقف 
شده و دادستانی با 
جدیت پیگیر حقوق 
عامه در این حوزه 
است.

   ۱۹ میلیون دلار کالا از گمرک مهاباد صادر شد/ رشد بیش از ۳ برابری
رییس گمرک مهاباد گفت: ۱۹ میلیون دلار انواع کالا در قالب 2۹۱ اظهارنامه صادراتی طی نیمه نخست امسال از 

گمرک این شهرستان صادر شده که این مقدار در مقایسه با مدت مشابه سال قبل بیش از سه برابر شده است.
احمد احمدی افزود: طی این مدت محصولات پتروشــیمی و فرش عمده ترین کالاهای صادراتی از گمرک مهاباد و 
مقصد بیشتر کالاهای صادراتی از این گمرک کشورهای همسایه غربی بوده است.وی با بیان اینکه ارزش کالاهای صادر 
شــده ســال قبل از گمرک مهاباد ۶ میلیون دلار بود، اضافه کرد: عمده این افزایش ارزش کالاهای صادراتی از گمرک 
مهاباد، صادرات محصولات مجتمع پتروشیمی است در حالی که در سال های گذشته محصولات پتروشیمی مهاباد از 

طریق سایر گمرکات صادر می شد.

  رشد ۳۶ درصدی ذخیره سازی گاز در دولت شهید رئیسی برای 
مقابله با ناترازی گاز کشور

 نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی رشد 3۶ درصدی ذخیره سازی 
گاز برای مقابله با ناترازی مقطعی در زمستان را یکی از اقدامات مهم دولت شهید 
رئیســی عنوان کرد و گفت: در زمان مدیریت دولت سیزدهم صادرات نفت از 
4۰۰ هزار بشکه به بیش از یک و نیم میلیون بشکه در روز رسید.بهروز محبی 

نجم آبادی، با اشاره به اقدامات دولت سیزدهم در حوزه انرژی کشور، اظهار کرد: 
فعالیت های دولت شهید رئیسی در حوزه انرژی فعالیت های موثری بود.وی افزود: 
در زمان مدیریت دولت سیزدهم صادرات نفت ما از حدود 4۰۰ هزار بشکه به 
بیش از یک و نیم میلیون بشــکه رسید؛ همچنین مشکلات ما در حوزه انرژی 
با کشوری همچون ترکمنســتان برطرف شد و در این بخش بدهی که دولت 

جمهوری اسلامی ایران داشت .
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3 تولید 

براین اساس، انجمن 
انرژی های تجدیدپذیر 
قصد دارد با برگزاری 
همایشی به بررسی 
ابعاد مختلف این 
ناترازی و نیز کمکی که 
انرژی های تجدیدپذیر 
به رفع ناترازی می کند، 
بپردازد.

 تاسیس شــعب بین المللی دانشگاه 
امیرکبیر در عمان و سنگال

 رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر از برنامه ریزی 
برای تاســیس شعبه بین المللی این دانشگاه در 
عمان و سنگال )مهندسی نفت( در آینده نزدیک 

خبر داد.
بــه گزارش گروه علمی از دانشــگاه صنعتی 
امیرکبیر، علیرضا رهایی در گردهمایی ســالانه 
اعضای هیات علمی این دانشــگاه، اعضا هیات 
علمی را ســتون فقرات و عامل بلامنازع توسعه 
علمی دانست و گفت: در حوزه مالی پیگیری ساز 
و کارهــای مالی، بهبود وضعیت بودجه و ضریب 
رشــد، پرداخت حق تدریس و گرنت )پژوهانه(، 
هزینه خرید تجهیزات بالغ بر ۱.۵ میلیارد تومان، 
تسریع فرایند جذب هیات علمی و تسریع فرآیند 
تبدیل وضعیت از مهمترین اقدامات این دانشگاه 
در سال گذشته بوده است.وی تاسیس رشته های 
جدید معماری، اقتصاد انرژی و علوم شناختی و 
پذیــرش بدون آزمون در ۶ رشــته را از اقدامات 
دانشگاه در سال گذشته در حوزه آموزشی عنوان 
کرد و ادامه داد: تاسیس ۶ رشته های راهبردی را 
در دستور کار قرار دادیم و در این راستا اقدام به 
ایجاد رشته های کارشناسی ارشد مهندسی فناوری 
ســاخت افزایشی، کارشناســی ارشد مهندسی 
اکوستیک و ارتعاشات، دکتری مستقیم مهندسی 
عصبی شــناختی، دکتری تخصصی مهندسی 
فتونیک، کارشناسی ارشــد مهندسی فتونیک 
گرایش بیوفتونیک و دکتر تخصصی علوم و فناوری 
کوانتومی شــد.رهایی ادامه داد: برای کاهش 3۰ 
درصدی مشروطی های مقطع کارشناسی اقداماتی 
چون پایش وضعیت تحصیلی دانشجویان در هر 
نیمسال، ارسال هشدار از طریق ایمیل و پیامک 
برای دانشجویان و والدین آنها بعد از اولین و دومین 
مشروطی و ارسال اسامی دانشجویان مشروطی به 
مرکز مشاوره دانشگاه برای طرح پات )پیشگیری 
از افت تحصیلی( اجرا می شــود.رئیس دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر از همکاری هزار میلیارد تومانی 
این دانشــگاه برای توسعه صنعت دریا محور در 
کشــورخبر داد و اظهار کرد: در راستای توسعه 
فناوری های ساحلی و هوایی تفاهم نامه همکاری 
بین دانشگاه و وزارت صمت در حوزه هایی چون 
توسعه فناوری های هواپیمای تجاری و سامانه های 
آن، توسعه فناوری های شناورهای دریایی و سازه 
های ساحلی و فراســاحلی، توسعه فناوری های 
سیســتم های ریلی، توســعه فناوری های حوزه 
هوش مصنوعی و هوشمندسازی مرتبط، توسعه 
فناوری های حــوزه معدن و صنایع دریایی امضا 
شد.وی افزود: به منظور زمینه سازی ایجاد زیست 
بوم صنعت دانش بنیان با مشارکت و پشتیبانی 
علمی دانشگاه، تفاهم نامه همکاری میان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
به امضا رسید. صنعت از طریق انجام فعالیت های 
پژوهشــی و ارائه خدمات مرتبــط، با تمرکز بر 
موضوعــات اولویت دار و پیشــران درحوزه های 

مختلف حمل و نقل است . 

   عرضه اعتباری محصولات پتروشیمی به ۱۲.۴ همت رسید
 بیش از ۱2 هزار میلیارد تومان محصولات پتروشــیمی در مرداد ۱4۰3 به صورت اعتباری در بورس های کالایی به صنایع 

پایین دستی عرضه شد که این رقم در مدت مشابه پارسال هفت هزار میلیارد تومان بود.
به گزارش از شرکت مدیریت توسعه صنایع پایین دستی شرکت ملی صنایع پتروشیمی، نزدیک به ۱2.4 هزار میلیارد تومان 
محصولات پتروشیمی در مرداد ۱4۰3 در بورس های کالایی عرضه شد که مجموع فروش اعتباری این محصولات 38 درصد 
بوده است.مقدار عرضه اعتباری محصولات پتروشیمی در مردادماه پارسال هفت هزار میلیارد تومان بوده که با افزایش بیش از 

۵.4 هزار میلیارد تومان در مرداد ۱4۰3، افزایش 7۵ درصدی عرضه ثبت شده است.

خبر 

 رئیس هیات مدیره انجمن انرژی های تجدیدپذیر 
ایران گفت: توسعه انرژی های تجدیدپذیر می تواند به 
رفع ناترازی ۱8 هزار مگاواتی برق در کشور کمک کنند.

 »داودی مددی« در نشســت خبری افزود: کشور 
در زمینه برق و انرژی با کســری شدید روبه رو است 
که همین امر خســارت های زیادی به بخش صنعت 

وارد کرده است.
وی ادامــه داد: براین اســاس، انجمــن انرژی های 
تجدیدپذیر قصد دارد با برگزاری همایشی به بررسی 
ابعــاد مختلف این ناترازی و نیز کمکی که انرژی های 

تجدیدپذیر به رفع ناترازی می کند، بپردازد.
رئیس هیات مدیره انجمن انرژی های تجدیدپذیر 
با بیان اینکه فعالان انرژی های تجدیدپذیر با مشکلات 
متعددی درگیر هستند، گفت: در این همایش تلاش 
می شود راهکارهای کمک به رفع این مشکلات بررسی 

شود.
مددی با بیان اینکه سال ۱4۰2 ناترازی برق به ۱2 
هزار و 443 مگاوات رسیده بود، گفت: امسال این میزان 
به ۱8 هزار مگاوات رسید که رفع آن نیاز به 2۰ میلیارد 

دلار سرمایه گذاری دارد.
وی افــزود: حدود ۱۵ میلیارد دلار برای توســعه 
نیروگاه ها و پنج  میلیارد دلار نیز برای توسعه شبکه و 

ایجاد تجهیزات نیاز است.
رئیس هیات مدیره انجمن انرژی های تجدیدپذیر 
اضافه کرد: این در حالی اســت که توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر نه نیاز به چنین سرمایه گذاری های سنگینی 

و نه زمان زیادی نیاز دارد.
در ادامه این نشست، »آرش نجفی« رئیس کمیسیون 
انرژی اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: پیش بینی شده سال 
آینده اگر اقدامی انجام نشود، ناترازی برق به حدود 24 

هزار مگاوات برسد.
وی افزود: همچنین زمســتان امسال هم باتوجه به 

ناترازی در گاز با ناترازی نسبی در برق روبه رو خواهیم 
بود و حدود ۶۰ تا 7۰ روز صنایع پتروشــیمی و فولاد 
کشور به دلیل تامین گاز بخش خانگی با مشکل روبه رو 

خواهند بود.
رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی به توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر در جهان اشــاره کرد و گفت: 
اکنون بســیار از کشــورهای جهان در تلاش هستند 
تــا ۵۰ درصد انرژی موردنیاز خود را محل انرژی های 

تجدیدپذیر تامین کنند.
نجفی خاطرنشــان کرد: این در حالی است که کل 
ظرفیت تجدیدپذیر کشــورمان به یک هــزار و 2۰۰ 
مگاوات رسیده اســت و بر اساس برنامه باید سالی 2 
هزار و 4۰۰ مگاوات اضافه می شد تا امروز به 2۰ هزار 

مگاوات می رسیدیم.
وی به اقدام های خوبی که در چند سال اخیر انجام 
شده اشاره کرد و گفت: دولت چهاردهم باید ۱۰ هزار 

مگاوات ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر را محقق کند.
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی افزود: بخش 
خصوصی سرمایه گذار برای تحقق این هدف دارد فقط 

باید دولت واقعاً بری رفع مشکلات موجود اقدام کند.
نجفــی مشــکلات تأمین مالی و تأمیــن زمین را 
مهم ترین مسائل برای توسعه تجدیدپذیرها دانست و 
خاطرنشــان کرد: دولت باید در توسعه تجدیدپذیرها 

به صورت ید واحده عمل کند.
وی خواستار ایجاد رگولاتوری برق شد و گفت: ایجاد 
این رگولاتوری به توسعه تجدیدپذیرها کمک می کند.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی با بیان اینکه 
انرژی های تجدیدپذیر مشمول هیچ تحریمی نیست 
افزود: بخش خصوصی می تواند با رفع مشکلات ورود 

کرده و توسعه این بخش را محقق کند.
در ادامــه این نشســت دبیر انجمــن انرژی های 
تجدیدپذیرها گفت: اگر تدابیر لازم اندیشیده نشود و 

نیروگاه های تجدیدپذیر نتوانند توسعه یابند، تا پایان 
برنامه هفتم توسعه شــاهد ناترازی 3۰ هزار مگاواتی 

برق خواهیم بود.
»محمدامین زنگنه« درباره نقش تجدیدپذیرها در 
رفع ناترازی های برق در سال آینده، ادامه داد: در سال 
جاری ۱8 هزار مگاوات ناترازی برق در کشــور وجود 
داشت و پیش بینی می شود که اگر تولید و توزیع برق 
رشد نکند، میزان ناترازی برق به 3۰ هزار مگاوات برسد

وی به ناترازی گاز در کشور اشاره کرد و گفت: نهایت 
میزانی که می توان نیروگاه حرارتی را وارد مدار کرد، تنها 
2۰ هزار مگاوات است؛ بنابراین باید روی نیروگاه های 

تجدیدپذیر حساب باز کنیم.
دبیر انجمن انرژی هــای تجدیدپذیر با بیان اینکه 
ناترازی ۱8 هزار مگاواتی معادل تأمین برق سه کشور 
همسایه است، خاطرنشان کرد: برای این که بتوانیم این 
میزان ناترازی را برطرف کنیم، به 2۰ میلیارد دلار منابع 
مالی نیاز داریم و این در شرایطی است که رشد سالانه 

نیاز مصرف پنج تا هفت درصد را لحاظ نکنیم.
زنگنــه افزود: منابع کافی برای این مســاله وجود 
ندارد، بنابراین دولت باید روی تأمین منابع مالی برای 
احداث نیروگاه ها کار کنند. علاوه بر این برای تجهیزات 
نیروگاهی نیز نیاز به واردات داریم که باتوجه به کاهش 
ارزآوری دولــت باید ارز موردنیاز این بخش نیز تأمین 
شود.به گفته، وی بر اساس برنامه هفتم توسعه سالیانه 
باید 2 هزار و 4۰۰ مگاوات نیروگاه احداث کنیم که به 
۱.۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد که از این میزان 

یک میلیارد دلار آن باید ارزی باشد.
دبیر انجمن انرژی هــای تجدیدپذیر با بیان اینکه 
مشکل دیگری که صنعت برق با آن دست وپنجه نرم 
می کند، مساله چندبعدی بودن دولت است، گفت: باید 
یک تصمیم واحد برای توسعه صنعت برق گرفته شود 

و دولت از عملکرد جزیره ای پرهیز کند.

رفع ناترازی ۱۸ هزار مگاواتی برق

   افزایش ۴۶ درصدی صادرات آذربایجان شــرقی به کشورهای 
اوراسیایی

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی گفت: میزان صادرات از 
گمرکات استان به کشورهای اوراسیایی در هشت ماه نخست امسال از لحاظ 
ارزشی ۱83 میلیون دلار و از نظر وزنی 737 هزار تن بود که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 4۶ درصد از لحاظ ارزش و 82 درصد از لحاظ وزنی افزایش 
یافته است. به نقل از روابط عمومی این اداره کل، محمدجعفر عظمائی روز شنبه 

با اعلام این خبر افزود: امضای تفاهم نامه همکاری تجاری کشورمان با کشورهای 
عضو اوراسیا افزایش قابل توجه رقم صادرات غیرنفتی به این منطقه را در پی 
خواهد داشــت.وی با بیان این که آذربایجان شرقی دروازه ورود به کشورهای 
اوراسیایی است، گفت: بازارهای تجاری در کشورهای اوراسیایی مزیت بزرگی 
برای تجارت خارجی استان است که باید از این فرصت ها به نحو احسن استفاده 
شود.مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی تاکید کرد: به منظور 

افزایش مراودات تجاری اقدامات لازم در حال انجام است.
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خلیج فارس دریایی نیمه بســته بــا آبی گرمتر از 
متوســط دمای اقیانوس ها و سایر دریاهاست، در کنار 
آن آلودگی های نفتی، تخلیه آب توازن کشتی ها و تغییر 
اقلیم محیط زیست آن را بیش از پیش شکننده کرده 
است، این در حالیست که زیستگاه گونه های دریایی 
زیادی را در خود جای داده است که یکی از زیباترین آنها 
آبسنگ های مرجانی یا همان سنگ فرش های مرجانی 
کف دریاها و اقیانوس هاست که از غنی ترین و قدیمی 

ترین موجودات زنده روی زمین به شمار می روند.
صخره های مرجانی بعد از جنگل های مناطق حاره 
دومین منطقه زیســتی غنی جهان است که در همه 
نواحی اقیانوسی از قطب تا استوا گسترش دارند، اقیانوس 
هند و آرام وسیع ترین قلمرو آبسنگ های مرجانی را 
دارند که به علت وســعت زیاد به چندین زیر قلمرو از 
جمله استرالیا، زنجیره هاوایی، فیلیپین، دریای سرخ و 
خلیج فارس تقســیم می شود که در این میان خلیج 
فارس به علت اینکه دریایی نیمه بسته است و حرارت 
آب در آن نســبتا بالاست گونه های بی نظیری را در 
خود پرورش داده است، مثلا مرجان ها دمای ۱8 تا 32 
درجه را می توانند تحمل کنند اما در خلیج فارس دمای 

۱4 و 3۶ درجه هم ثبت شده است.
آبسنگ های مرجانی نسبت به افزایش دما بسیار 
حساس و شکننده اند اما آبسنگ های مرجانی خلیج 
فارس در شرایط بسیار سخت اکولوژیکی از لحاظ دما، 
شوری و کدورت قرار دارند و در این شرایط نیز به حیات 
خود ادامه می دهند، حدود ۱۱۱ گونه مرجانی در خلیج 

فارس شناسایی شده که ۱۰3 گونه آن در جزایر ایرانی 
خلیج فارس وجود دارد از این رو خلیج فارس یکی از 
زیستگاه های مهم و حایز اهمیت آبسنگ ها است، در 
واقع تقریبا تمامی جزایر ایرانی با آبسنگ های مرجانی 
محاصره شده است، حدود ۱7 جزیره ایرانی در خلیج 
فارس وجود دارد که جزایر خارک، خارکو، فارســی، 
خلیج نایبند، لاوان، هندورابی، شیدور، کیش، لارک، 
هنگام، سیری، فارور، بنی فارور و ابوموسی مهمترین 
مناطق مرجانی ایران هســتند که وضعیت پوشــش 

مرجانی خوبی دارند.
طی چند ســال گذشته فعالیت های انسانی مانند 
صید و صیادی، غواصی، گردشــگری دریایی، آلودگی 
های نفتی و قاچاق به عنوان عوامل انسانی و از سوی 
دیگر گرمایش زمین بــه عنوان عامل طبیعی بخش 
زیادی از آبســنگ های مرجانی خلیج فارس را از بین 
برده و به اصطلاح دچار سفید شدگی شده اند، در واقع 
زمانی که دمای آب بیشتر از حد معمول افزایش یابد 
دراین شرایط آبسنگ ها دچار سفیدشدگی می شوند 
یعنی رنگشان سفید می شود و به مرور از بین می روند، 
البته در این شرایط بخشی ممکن است دوباره به حالت 
عادی برگردند اما بخشــی کامل از بین می روند، حالا 
هم که داده های ناسا نشان می دهد دمای سطح دریا 
در خلیج فارس تا نزدیک ۱۰۰ درجه فارنهایت افزایش 
یافته که کمی با بالاترین دمای ثبت شــده روی زمین 
فاصله دارد، شــاید این افزاش دما زنگ خطری برای 

آبسنگ های مرجانی باشد.

قطعا این روند افزایش دما و ماندگاری آن تاثیرات 
منفی بر روی زیستمندان و آبسنگ های مرجانی خلیج 
فارس خواهد داشت که رئیس گروه اکولوژی دریا دفتر 
زیست بوم های دریایی سازمان حفاظت محیط زیست 
دراین باره به خبرنگار محیط زیست ایرنا گفت: خلیج 
فارس یک خلیج نیمه بسته است و جریانات آبی در این 
منطقه محدود است از طرفی هم در منطقه جغرافیایی 
قرار دارد که دمای آب در آن منطقه بالا رفته اســت 
که افزایش دما باعث می شود زیستگاه ها تحت تاثیر 
قرار بگیرند و سفیدشدگی آبسنگ های مرجانی را به 

همراه داشته باشد.
مهدی بلوکی افزود: در ســال 2۰۱۶ و 2۰۱7 که 
سفیدشدگی گسترده ای در آبهای دنیا برای آبسنگ 
های مرجانی رخ داد حدود 4۰ تا ۵۰ درصد مرجان های 
دنیا سفید شده بودند اما همان زمان در خلیج فارس 
شاهد سفیدشدگی ۹۰ درصدی مرجان ها بودیم، این 
یعنی اینکه شدت اتفاقاتی که در منطقه رخ می دهد 

نسبت به جاهای دیگر بیشتر است.
وی اظهار داشت: با این حال باز هم اینطور نیست 
که همه زیستگاه های ما نابود می شوند و از بین می 
رونــد چون موجودات با اتفاقات منطقه خودشــان را 
تطبیق می دهند و تا جایی که ممکن باشد سعی می 
کنند با شرایط سازگار شوند، البته این تطبیق و تحمل 
شرایط هم نقطه ای دارد و ممکن است بعد از آن دیگر 

سازگاری اتفاق نیفتد.
وی ادامه داد: در منطقه ما آبســنگ های مرجانی 

کارهای تعمیراتی این 
خط را حاضر نیستند 
انجام دهند راه اندازی 
خط گچساران را از صفر 
تا صد این شرکت تقبل 
کرده، ایستگاه تقویت 
فشاری در منطقه 
سیاه مکان وجود دارد 
که این خطی که از 
پتروشیمی گچساران 
به خط سراسری وصل 
می شود و همچنین 
ایستگاه تقویت فشاری 
وجود دارد که خروجی 
پتروشیمی گچساران 
و عسلویه را دریافت و 
فشار را بالا می برد این 
موضوع بیش از سه ماه 
است که روی هواست.

مونا هادی    -  سفیدشدگی یکی از معضلات آبسنگ های مرجانی است که در صورت بروز موجب نابودی آنها می شود که معمولا هر ۱۰ 
ســال یکبار رخ می داد البته با اقدامات صورت گرفته به ۶ سال کاهش یافته است، از طرفی هم سازمان حفاظت محیط زیست در سه 

منطقه خلیج چابهار، خارک و کیش به ترتیب ۴ هزار، ۲۰ هزار و ۶ هزار قلمه آبسنگ مرجانی با موفقیت کاشته است.

کاهش ۴ ساله سفیدشدگی آبسنگ ها 

 ایران امن ترین و اقتصادی ترین مسیر 
برای مراودات تجاری با هند است

 سفیر هند در جمهوری اسلامی ایران گفت: 
هند برای توسعه تجارت خود و اتصال به منطقه 
اوراسیا به مسیری امن نیاز دارد و ایران امن ترین، 

بهترین و اقتصادی ترین مسیر برای ما است.
رودرا گاوراو شرست روز یکشنبه پس از بازدید 
از مجتمع بندری انزلی در نشســت با معاونان 
اداره کل بنــادر و دریانوردی اســتان گیلان، 
مدیرعامل کشــتیرانی دریای خــزر، مدیرکل 
هماهنگــی گمرکات کشــور و همچنین ناظر 
گمرکات استان، برای آشنایی با پتانسیل های 
بنادر ایران در شــمال و جنوب ابراز علاقمندی 
کــرد و افزود: اتصال بندرانزلی به بندرعباس از 
طریق خط ریل تحول بزرگی در زمینه توسعه 

تجارت محسوب می شود.
وی با بیان اینکه به دنبال برگزاری رویدادی با 
حضور ایران، روسیه و کشورهای آسیای میانه و 
نیز حاشیه خلیج فارس هستیم، گفت: با برگزاری 
این رویداد می توانیم پتانســیل و ظرفیت های 
مســیر چابهار و کریدور شــمال - جنوب را به 
ذی نفعانــی مانند صاحبان کالا، شــرکت های 
کشــیرانی و بیمه معرفی کرده تا اطمینان آنها 
را برای استفاده بیشتر از این مسیر جلب کنیم.

ســفیر هنــد در جمهوری اســلامی ایران 
تصریــح کرد: همــکاری در زمینــه بندری و 
پشتیبانی لجســتیک و گمرکات می تواند برای 
آینده فعالیت های اقتصادی 2 کشور بسیار مهم 
باشد. این پتانسیل برای سرمایه گذاری از طرف 

شرکت ها و دولت هند وجود دارد.
به گفته وی، روابط تجاری بین کشورهای هند 
و روسیه در سال های اخیر پنج برابر شده است و 

در آینده نیز بیشتر خواهد شد.
معاون امور بندری و اقتصادی اداره کل بنادر 
و دریانوردی اســتان گیلان هم در این نشست 
راه اندازی کریدور شــمال- جنوب را در توسعه 
بنادر شمال کشور موثر دانست و افزود: توسعه 
فعالیت های لجستیکی و بهبود خدمات بندری 
موجب توسعه بندر و نقش آفرینی در این کریدور 

خواهد شد.
مجتبی نظری به نقش مهمی که بندرانزلی 
در توســعه ترانزیت کریدور شــمال - جنوب 
خواهد داشت؛ اشــاره کرد و افزود: کشور هند 
پنجمین قــدرت اقتصادی جهان اســت و در 
آینده نزدیک به سومین قدرت بدل خواهد شد، 
 بنابراین با توجه به جمعیت کشور هند و بحث

 توسعه بازار، ارتباط با این کشور برای ما بسیار 
حائز اهمیت است.

وی با تشریح زیرساخت ها و توانمندی های 
مجتمع بندری انزلی، خاطرنشان کرد: این بندر 
3۰۰ ســال قدمت دارد و بندری جنرال کارگو 
اســت. ظرفیت کانتینری مجتمع بندری انزلی 
نیز 22 هزار TEU )واحد شمارش کانتینر( است 
که در صورت توسعه این کریدور می تواند تا ۱۰۰ 

هزار TEU افزایش یابد.

    تخصیص ۶۳ میلیون دلار ارز به واحدهای صنعتی کهگیلویه و بویراحمد
مدیــرکل صنعــت، معدن و تجارت کهگیلویه و بویراحمد گفت: ۶3 میلیون دلار ارز به ۱4 واحد صنعتی این اســتان در 

بخش های مختلف تخصیص یافت.
امیرتیمور گفت : ۶3 میلیون دلار ارز به ۱4 واحد صنعتی غذایی، شیمیایی و دارویی تخصیص یافت که در تاریخ تجاری 
استان بی سابقه بوده است.وی با اشاره به اهمیت تأمین ارز مورد نیاز با توجه به تعهد واردات در مقابل صادرات، افزود: این اقدام 
گامی مهم برای توسعه صنعت و اقتصاد استان بوده و امیداست که با ادامه این روند، شاهد رشد و شکوفایی بیشتر واحدهای 

تولیدی و افزایش اشتغال در استان باشیم.
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5 سرمایه 

  تولید تجهیزات پتروشیمی راه رونق صنایع پایین دست خوزستان است
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی خوزستان گفت: صنایع کوچک و تولیدکنندگان خوزستان با تولید تجهیزات و قطعات 

مورد نیاز شرکت های پتروشیمی باعث تحول در اقتصاد و رشد تولید صنایع پایین دست استان شوند.
به گزارش علی مهدی پور در نشست کمیته احیا و افزایش ظرفیت واحدهای غیر فعال خوزستان در محل فرمانداری شهرستان 
ماهشــهر بیان کرد: خوزســتان یکی از قطب های پتروشیمی کشور اســت و می توان از این ظرفیت برای تقویت صنایع پایین 
دست استان با تولید تجهیزات مورد نیاز این شرکت ها استفاده کرد.وی گفت: وجود شرکت های پتروشیمی برای صنعتگران و 

تولیدکنندگان استان یک ظرفیت منحصر به فرد است که می تواند باعث رونق صنایع پایین دست شود.

بیشــترین تاثیر را می پذیرند، بر این اساس نسبت به 
جاهای دیگر دنیا نســبت به افزایش دمای آب مقاوم 
تر شــدند، نرمال دمای آب برای تحمل آبسنگ های 
مرجانی همه جای دنیا بین ۱8 تا 32 درجه سانتیگراد 
است در این دما محیط مناسبی برای رشد مرجان ها 
فراهم می شود، اما در خلیج فارس مثلا ۱۵ یا 2۰ سال 
پیش دمای کمتر از ۱8 درجه ثبت شد حتی ۱4 درجه 
هم داشــتیم و مرجان ها زیست می کردند، الان هم 
دمای بالاتر از 34 و 3۵ درجه را هم ثبت می کنیم باز 

هم مرجان ها هستند.
بلوکی تاکید کرد: البته سفیدشــدگی اتفاقی است 
که معمولا هر چند ســال یکبار رخ می دهد اما مساله 
مهم این است که اکنون شدت و تواتر آن بیشتر شده 
یعنی میزان سفیدشدگی نسبت به سال های گذشته 
بیشتر شده است، همچنین در سال های گذشته میزان 
سفیدشدگی کمتر بود مثلا 3۰ تا 4۰ درصد مرجان ها 
سفید می شدند و هر هشت یا ۱۰ سال یکبار رخ می 
داد اما اکنون فاصله زمانی رخ دادن سفیدشــدگی کم 
شده و به 4 تا ۶ سال رسیده است بنابراین از این لحاظ 

شرایط در حال نامساعد شدن است.
وی به نقش گرمایش جهانی در روند سفیدشدگی 
آبسنگ های مرجانی اشاره کرد و گفت: گرمایش جهانی 
مساله ای نیست که بگوییم فقط برای ما رخ می دهد 
بلکه بر تمام دنیا تاثیر می گذارد در منطقه ما هم تاثیر 
خودش را می گذارد، مساله این است که منطقه ما قبلا 
نســبت به بقیه دریاها و خلیج ها دمای آب آن بالاتر 
بود و الان هم شدت بالاتری دارد.رئیس گروه اکولوژی 
دریا دفتر زیســت بوم های دریایی ســازمان حفاظت 
محیط زیست درباره اینکه وقتی آبسنگی سفید می شود 
آیا دوباره امکان احیا شدن آن وجود دارد گفت: وقتی 
آبســنگ مرجانی سفید می شود حدود 2 تا سه هفته 
فرصت دارد تا برگردد، در واقع یک جلبک همزیست با 
مرجان زندگی می کند که رنگش را از آن می گیرد وقتی 
دمای آب بالا می رود در مرجان یک سیســتم تدافعی 
ایجاد می شود و برای اینکه بتواند خودش را زنده نگه 

دارد آن جلبــک را از خود دور می کند تا دیگر هزینه 
اضافه ای نداشته باشد تا آن جلبک را در خود نگه دارد، 
سعی می کند برای زنده ماندن خودش انرژی بگذارد و 

بتواند بقای خود را تنظیم کند.
وی افزود: البته آن جلبک همزیســت هم به حیات 
آبسنگ کمک می کند در واقع با فتوسنتزی که انجام 
می دهد به نوعی غذا را برای آبســنگ تامین می کند 
اما نگه داشــتن آن نیاز به انرژی دارد، حالا زمانی که 
دما بالا می رود و شــرایط برای مرجان استرس زا می 
شود، جلبک را از خود خارج می کند تا بقای خودش را 
تضمین کند، آبسنگ مرجانی می تواند 2 تا سه هفته 
شرایط بدون جلبک را تحمل کند اگر شرایط و دمای 
آب مساعد شود، احتمال بازگشت آن جلبک و حیات 
دوباره مرجان وجود دارد اما اگر شــرایط مساعد نشود 
و دمــای آب برای مدت طولانی بالا بماند باعث از بین 

رفتن مرجان و مردن آن می شود.
به گفته وی معمولا سفیدشــدگی آبســنگ های 
مرجانی ماه های مرداد و شــهریور به صورت مقطعی 
و کوتاه مدت رخ می دهد و بعد از بهتر شــدن شرایط 
بر می گردند.بلوکی با اشاره به اینکه به صورت سالانه 
و مداوم پایش انجام می دهیم اظهار داشــت: پنج هزار 
کیلومتر خط ساحلی و 2۰ تا 2۵ منطقه مرجانی اصلی 
در خلیــج فارس داریم برای همین نمی توانیم همه را 
پایش کنیم بنابراین به صورت موردی این کار را انجام 
می دهیم، در سال های 2۰۱۶ و 2۰۱7 جاهای مختلف 
درصد سفیدشدگی متفاوت بود مثلا در جزیره خارک در 
عمق کمتر از ۵ متر بیش از ۹۰ درصد مرجان ها سفید 
شده بودند، اما مقداری پایین تر از عمق آب چون دما 
کمتری دارد شرایط بهتر بود، اما از سال 2۰۱7 به بعد 
دیگر سفیدشدگی رخ نداد و بیشتر ریکاوری بود، شرایط 
مساعد شد و طبیعت شروع به بازسازی خود کرد، مرجان 
هایی که مانده بودند شروع به لاروریزی کردند و دیدیم 
که درصد پوشش مرجانی از کمتر از ۱۰ درصد پارسال 
در منطقه خارک به حدود 4۰ تا 4۵ درصد در خرداد و 
مرداد ماه امسال رسید، آن ۱۰ درصد باقیمانده هم وقتی 
شرایط که فراهم شد خودشان را بازسازی و تکثیر کردند.

وی افزود: دمای آب در سه تا چهار سال گذشته زیاد 
بالا نرفته بود از این رو مرجان هایی که باقیمانده بودند 
خودشان را ریکاوری کردند، برای همین وقتی زیستگاهی 
سفیدشدگی داشته باشد نمی گوییم که زیستگاه از بین 
رفته، این یک اتفاق طبیعی است و همیشه رخ می داده 
و بعدها هم رخ خواهد داد، در این شــرایط گونه های 
مقاوم تر جایگزین می شوند و تکثیر می یابند و شرایط 

را برای ادامه زندگی فراهم می کنند.
وی تاکید کرد: در واقع وقتی یک زیستگاه مرجانی 
دچار سفیدشدگی می شود و حتی مرجان های آن می 
میرد و از بین می رود خود زیستگاه که از بین نمی رود 
درست است که مرجان مرده اما زیستگاه سرجای خود 
قرار دارد بعد از یک مدتی اگر شرایط مساعد شود و دمای 
آب به حد نرمال برسد، دوباره مرجان ها سعی می کنند 
خودشان را بازسازی کنند.بلوکی درباره شرایط امسال 
آبسنگ های مرجانی در خلیج فارس گفت: امسال انتظار 
داشتیم سفیدشدگی شدیدی داشته باشیم اما تاکنون 
نداشتیم و امیدوارم که این اتفاق نیفتد، البته برای اینکه 
ببینیم شرایط چگونه است و آیا سفیدشدگی رخ داده 
یــا نه باید فصل گرما و دمای بالای آب بگذرد اگر الان 
برای پایش اقدام کنیم نتیجه ای که مثلا 2 یا سه هفته 
دیگر می گیریم را نمی گرفتیم اما خوشبختانه گزارش 
هایی که از استان ها داریم تاکنون وضعیت نامساعدی 
نبوده است.وی ادامه داد: امسال گزارش های زیادی از 
سفیدشدگی آبسنگ های مرجانی از نقاط مختلف دنیا 
به گوش می رســد، ما هم از قبل شواهدی داشتیم که 
ممکن است این سفیدشدگی به آبهای ما هم برسد از 
این رو با استان ها نامه نگاری های لازم را انجام دادیم 
تا به صورت مداوم پایش داشته باشند و مرتب منطقه 

را رصد کنند تا اگر اتفاقی افتاد بلافاصله در جریان قرار 
بگیریم اما تا الان گزارشی از سفیدشدگی نداشتیم.

رئیــس گروه اکولوژی دریا دفتر زیســت بوم های 
دریایی ســازمان حفاظت محیط زیست اظهار داشت: 
خلیج فارس دریایی غنی از لحاظ داشتن آبسنگ های 
مرجانی اســت و جزایر خارک و خارکو، فارسی، خلیج 
نایبند ) البته تا حدودی ضعیف شده اما خوب است(، 
جزیره لاوان، هندورابی، شیدور، کیش، لارک، هنگام، 
ســیری، فارور ، بنی فارور و ابوموسی وضعیت پوشش 
مرجانی خوبی دارند.وی درباره تاثیر فعالیت پتروشیمی 
ها بر روی آبسنگ های مرجانی گفت: بیشترین تاثیر 
فعالیت پتروشیمی ها را در منطقه عسلویه می بینیم 
و خلیج نایبند هم نزدیک عسلویه قرار دارد، سال های 
گذشته منطقه عسلویه پوشش مرجانی خیلی خوبی 
داشت اما ساخت و سازهایی که توسط پتروشیمی ها 
در منطقه انجام شد خیلی از مناطق مرجانی را از بین 
برد بنابراین اکنون منطقه ای مرجانی در عسلویه نداریم 
یک منطقه مانده بود که آنهم در سفیدشــدگی سال 
2۰۱۶ و 2۰۱7 از بین رفت.بلوکی ادامه داد: همچنین 
فعالیت های نفتی در جزیره خارک، لاوان و سیری بر 
روی آبسنگ های مرجانی تاثیرگذار بوده، البته در سال 
های اخیر از طرفی ســخت گیری ها و از طرف دیگر 
هماهنگی ها خیلی بیشتر شده است، شرکت های نفتی 
و وزارت نفت به اهمیت زیستگاه ها بیشتر واقف شده 
اند و نسبت به گذشته اصول را بهتر رعایت می کنند، 
حتی گاهی کنار سازمان محیط زیست قرار می گیرند 
و به احیای زیستگاه ها کمک می کنند، مثلا در جزیره 
خارک شــرکت نفت به ما کمک کرد که یک زیستگاه 

مرجانی را بازسازی و احیا کنیم.
وی درباره تاثیر طرح تکثیر آبسنگ ها بر بازسازی 
زیســتگاه ها گفت: احیای زیستگاه با تکثیر مرجان ها 
فعالیتی است که در همه دنیا شروع شده در واقع فعالیت 
جدیدی است و حدود ۱۰ تا ۱۵ سال اخیر همه جای 
دنیا این کار را شروع کردند، ما هم در چهار تا پنج سال 
گذشته کارهایی را در خلیج چابهار و در کیش و خارک 
آغاز کردیم که نتایج بســیار خوبی در هر سه منطقه 
گرفتیم، نتایج به حدی خیره کننده بود که انگیزه ای 
شد تا آنرا ادامه دهیم.وی اظهار داشت: برای اینکه یک 
زیستگاه مرجانی بعد از سفیدشدگی خود را بازسازی 
کنــد به زمان زیادی نیاز دارد از این رو انجام کارهایی 
مانند تکثیر و کاشــت مرجان ها مــی تواند در زمان 
کمتری زیســتگاه را احیا و بازسازی کند، این کار لازم 
است اما قطعا کافی نیست، در واقع نمی شود گفت که 
زیستگاه را احیا می کنیم اما تهدیدات را نادیده بگیریم، 
تهدیدات صیادی ، کشتیرانی، آلودگی نفتی و گرمایش 
جهانی بسیار جدی هستند، بنابراین اگر تمام کارهای 
احیایــی را انجام دهیم اما فکــری برای این تهدیدات 
نکنیم، بی فایده است، باید هم تکثیر، احیا و هم کنترل 
تهدیدات موازی هم پیش روند تا بتوان به نتیجه مناسب 
تری رسید.بلوکی افزود: در خلیج چابهار حدود 4 هزار 
قلمه مرجانی، خارک بیش از 2۰ هزار قلمه و در کیش 
۶ هزار قلمه مرجانی کاشته شد، در این سه منطقه ای 
که فعالیت داشتیم به حدی اتفاقات جالبی را مشاهده 
کردیــم که یکی از انگیزه های مــا برای ادامه این کار 
شد تا با سرعت بیشتری زیستگاه ها را بازسازی کنیم.

وی تاکید کرد: از سال 2۰۱7 که در این مناطق کار 
کردیم و مرجان کاشتیم، به طور مرتب و سالانه کار پایش 
را انجام دادیم، وضعیت مرجان هایی که کاشته بودیم 
عالی شد، در یک مقطعی به علت یک سری از فعالیت 
های لایروبی که سازمان بنادر در آن منطقه انجام داد 
و اصول اولیه آنرا رعایت نکرد و تذکرات ما را هم جدی 
نگرفت، باعث شد یک سری مرجان هایی که در سال 
های گذشته منتقل شده بودند از بین بروند، بعد از آن 
سعی کردیم با هدف احیا و بازسازی قلمه مرجان بکاریم 

و منطقه را ریکاوری کنیم.

  رشــد صادرات میلگــرد و گندله 
ســنگ آهن در کنار افُت فروش ســایر 

محصولات زنجیره فولاد

 بــر اســاس آخریــن گــزارش انجمــن 
تولیدکننــدگان فــولاد ایــران، در پنج ماهه 
نخســت امسال رشــد صادرات مقاطع طویل 
فولادی بویژه میلگرد و گندله ســنگ آهن در 
شرایطی رقم خورد که صادرات سایر محصولات 
صنعــت فولاد  ۱۶ درصد معادل تقریبی ۶۰۰ 
هــزار تن به ارزش حــدود 4۰۰ میلیون دلار 

کاهش داشت.
 آخرین گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایــران، حکایت از آن دارد کــه در پنج ماهه 
نخســت ۱4۰3، صادرات میلگــرد با افزایش 
۱۵ درصدی به یک میلیون و 228 هزار تن و 
نبشی، ناودانی و سایر مقاطع طویل فولادی به 
اســتثنا تیرآهن با پنج درصد رشد به ۹۶ هزار 
تن و گندله سنگ آهن با افزایش 4.3 درصدی 

به چهار میلیون و 7۱7 هزار تن رسید.
پنج ماه اول امســال در کنار رشد صادرات 
میلگرد، گندله ســنگ آهن و نبشی، ناودانی و 
سایر مقاطع طویل فولادی به استثنا تیرآهن 
حجم صادرات آهن و فولاد کشــور در ســایر 
محصولات صادراتی ۱۶ درصد معادل تقریبی 
۶۰۰ هزار تن به ارزش حدود 4۰۰ میلیون دلار 

کاهش داشته است.
افت صادرات در تمــام محصولات زنجیره 
فولاد جز گُندله ســنگ آهن و مقاطع طویل 
فولادی نشانه ای از دامنه دار شدن چالش های 
صنعت فولاد است که در راس آن ناترازی انرژی 
قرار دارد و موجــب بصدا درآمدن زنگ خطر 
کاهش درآمد ارزی برای فولادسازان شده است 
هرچند کاهش صادرات در برخی مواد اولیه می 

تواند زمینه ساز خروج از خام فروشی باشد.
افزایش صادرات میلگرد، نبشــی، ناودانی و 
سایر مقاطع طویل فولادی به استثناء تیرآهن 
که همگی جزو محصولات فولاد ســاختمانی 
است در شــرایطی در پنج ماه نخست امسال 
رقم خــورد که تولید پنج ماهه میلگرد با ۹.2 
درصد کاهش به ســه میلیون و ۹۶7 هزار تن 
رســید و این در شرایطی است که پارسال در 
همین مدت افزون بر چهار میلیون و 37۰ هزار 

تن میلگرد تولید شده بود.
افزایش صادرات محصولات فولاد ساختمانی 
در کنار کاهش تولید این محصولات در داخل 
می تواند بر صنعت ســاختمان که در گام)فاز( 
رکــود قــرار دارد، تاثیر نامطلوبــی بگذارد و 
زمینه ساز افزایش هزینه های ساخت خانه در 

کشور شود.
البته تیرآهن تنها محصول فولاد ساختمانی 
اســت که صادرات آن کاهشــی بوده و دلیل 
اصلــی کاهــش ۱۰ درصدی صــادرات آن، 
تغییــر قوانیــن وارداتــی عراق بــرای ورود 
 ایــن محصول به آن کشــور اســت، هرچند 
کاهش 4.۵ درصدی تولید این محصول نسبت 
به پنج ماهه اول پارســال نیــز در این زمینه 

موثر است.
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احمد مهدوی ابهری« در نشست خبری با اشاره به 
اینکه صنعت پتروشیمی صنعت پرمزیت کشور است، 
خاطرنشان کرد: این صنعت نقش اساسی و بسزایی در 
صادرات غیرنفتی و بازار سرمایه دارد، بنابراین باید به 
توسعه این صنعت به منظور افزایش صادرات، ارزآوری 

و ایجاد اشتغال پایدار کمک کرد.
وی درباره عملکرد صنعت پتروشــیمی در ۶ ماه 
نخســت ۱4۰3، گفت: تولید این صنعت با هشت 
درصــد افزایش از 38 میلیون و 2۰۰ هزار تن در ۶ 
ماه نخست ۱4۰2 به 4۱ میلیون و 2۰۰ هزار تن در 

۶ ماه نخست امسال رسیده است.
دبیــرکل انجمــن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی افزود: افزایش چهــار درصدی حجم 
صادرات محصولات پتروشیمی، از ۱۵ میلیون و 2۰4 
هزار تن در ۶ ماه نخســت ۱4۰2 به ۱۵ میلیون و 
8۶4 هزار تن در ۶ ماه نخست ۱4۰3 رسیده و بقیه 

محصولات خوراک بین مجتمعی بوده است.
مهــدوی ابهری، از افزایش ۱2 درصدی ارزآوری 
صنعت پتروشــیمی در ۶ ماه نخست ۱4۰3 نسبت 
به دوره مشابه پارسال خبر داد و گفت: ارزآوری این 
صنعت از ۶ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار به ۶ میلیارد 

و 8۵۰ میلیون دلار افزایش داشته است.

وی ضمن اشاره به افزایش ۱2 درصدی فروش ارز 
در سامانه نیما، ادامه داد: حدود 8۰ درصد صادرات 
صنعت به سامانه نیما عرضه شده و بقیه برای اجرای 

پروژه ها و نیازهای تولید مصرف شده است.
این مقــام صنفی بــا بیان اینکــه افزایش 3۵ 
میلیون تنی ظرفیت صنعت پتروشیمی در برنامه هفتم 
توســعه در نظر گرفته شده است، افزود: درحالی که 
ظرفیت صنعت در ۶ برنامه توســعه پیشین به ۹۶ 
میلیون تن یعنی به طور متوسط سالیانه ۱7 میلیون 
تن افزایش داشــته است، بنابراین افزایش حدود 2 
برابری ظرفیت صنعت پتروشیمی در دوره پنج ساله 
و تحقق این برنامه نیازمند الزامات و زیرساخت هایی 
اســت.مهدوی ابهری خاطرنشــان کرد: این انجمن 
از ابتــدای آغــاز برنامه هفتم توســعه تلاش کرده 
زیرســاخت های لازم توسعه این صنعت در دولت و 
بخش خصوصی فراهم شود که تامین خوراک پایدار 
یکی از الزام ها است.وی ادامه داد: همچنین در زمینه 
صرفه جویی در مصرف گاز کشــور نیز به دنبال این 
هســتیم که تا دو ماه آینده در دو استان به صورت 
پایلوت مقدار گاز صرفه جویی شــدن از سوی مردم 
در فصل سرد سال را به قیمت خوراک پتروشیمی ها 
خریداری کنیم که قیمت هر مترمکعب حدود یک 

دلار نیمایی می شود. با موفقیت این طرح، این برنامه 
در دیگر استان ها نیز اجرا خواهد شد.

دبیــرکل انجمــن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی گفت: این انجمن بــرای فراهم کردن 
زیرساخت های توسعه صنعت پتروشیمی در برنامه 
هفتم توسعه با بانک مرکزی توافق کرده است تا به 
تامین مالی پروژه هایی که در مراحل پایانی هستند 
و برای تکمیل حداکثر تا حدود ۵۰ میلیون دلار یا 
تا 2 هزار میلیارد تومانی به صورت ریالی نیاز دارند، 
کمک کند. غیر از پروژه هایی که برای امسال آماده 
بهره برداری هستند، حداقل ۱۰ پروژه شامل این برنامه 

برای جهش تولید می شوند.
مهدوی ابهری اضافه کــرد: تکمیل 4۹ طرح در 
برنامه هفتم توســعه در نظر گرفته شده است که از 
۵پنج تا ۹۰ درصد پیشــرفت دارند. انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشــیمی همه این طرح ها را 

به طور مداوم بررسی می کند تا به سرانجام برسند.
وی افزود: با تحقق اهداف برنامه ریزی شده برای 
صنعت پتروشیمی در برنامه هفتم توسعه، درآمد ارزی 
صنعت پتروشــیمی 2۵ تا 3۰ میلیارد دلار افزایش 
می یابد که برای کشــور بسیار موثر است و می تواند 

نقش مطلوبی در اقتصاد ملی داشته باشد.

 اهمیت حفظ منابع 
آبی بسیار مهم 
تر از توسعه این 
محصول است و 
امنیت آبی حتی 
از امنیت غذایی 
مهمتر است.

علیرضا حیدری   -   دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی با اشاره به ۱۰ تفاهم نامه توسعه میدان بین پتروشیمی ها و 
شرکت ملی نفت به منظور تامین خوراک پایدار و رفع ناترازی گاز در کشور، گفت: با نهایی شدن این قراردادها، حدود هشت میلیارد 

دلار سرمایه گذاری در میدان های گازی کشور انجام می شود که نزدیک به ۲۰۰ میلیون مترمکعب به تولید گاز کشور می افزاید.

افزایش ۲۰۰ میلیون مترمکعب تولید گاز با 
سرمایه گذاری ۸ میلیارد دلاری پتروشیمی ها

  معرفی توانمندی های ایران در نمایشگاه بین المللی نفت و گاز بلاروس
غرفه ملی )پاویون( جمهوری اسلامی ایران در نمایشگاه بین المللی صنایع شیمیایی، نفت و گاز، پلیمر و کامپوزیت بلاروس این 
روزها به محلی برای معرفی توانمندی های کشورمان در این عرصه تبدیل شده است.به گزارش از مرکز تجاری ایران در بلاروس، 
پاویون کشورمان در این نمایشگاه در آیینی با حضور علیرضا صانعی سفیر کشورمان در مینسک و همچنین برخی مقامات میزبان 
از جمله معاون بلنفتخیم )معاون وزیر نفت( و معاون سازمان استاندارد این کشور افتتاح شد.سفیر ایران در بلاروس در این آیین 

ضمن بازدید از این نمایشگاه به بحث و تبادل نظر با تجار کشورمان پرداخت.

 تولید و عرضه محصولات نهایی و پایه؛ 
ماموریت و چشم انداز شرکت نفت سپاهان 

در افق ۱۴۰۵ 
شرکت نفت سپاهان ماموریت خود را تولید و 
عرضه محصولات نهایی و پایه قرار داده است. این 
شرکت حدود ۶8 درصد تولیدات خود را صادر 
می کنــد و 32 درصد آن را نیز در بازار داخلی 

عرضه می کند.
 شــرکت نفت ســپاهان در زمره واحدهای 
تجاری فرعی شــرکت پتروشیمی تابان فردا و 
واحد تجاری نهایی گروه، صندوق بازنشستگی 
و صنــدوق پس انداز رفاه کارکنان صنعت نفت 
محســوب می شود. این شــرکت از بزرگترین 
تولیدکنندگان روغن پایه و فرآورده های حوزه 
روانکار کشور به شمار می رود و دارای سه شرکت 
زیر مجموعه به نام های کیمیا اســپیدی قشم، 

اوجان شیمی و پارافین سازی اشتهارد است.
ظرفیت تولید سالیانه شرکت نفت سپاهان 
بالغ بر ۵۵۰ هزار تن محصولات پایه شامل روغن 
پایه، اسلک واکس، پارافین و اکستراکت و ۱۵۰ 
هزار تن محصول نهایی اســت که به نوبه خود 
شامل طیف گسترده ای از فرآورده های روانکار 
همچون انواع روغن های موتوری بنزینی، دیزلی، 
گازسوز، روغن دنده خودرو، روانکارهای صنعتی 

و همچنین گریس و ضد یخ است.
این شرکت در راستای جلب رضایت مشتری 
در کنار حفظ حقوق دیگر ذینفعان می کوشد 
تا در چارچوب سیستم های مدیریت یکپارچه 
بر اســاس استانداردهای داخلی و بین المللی و 
الزامات خاص مشتریان برای ارتقاء کیفیت در 
تولید محصولات، افزایش رضایت مندی ذینفعان، 
توسعه سرمایه های انسانی و سلامت کارکنان، 
حفاظت از محیط زیست، رعایت الزامات ایمنی و 
بهداشت، بهبود عملکرد انرژی، مسئولیت پذیری 
اجتماعی و بهبود فرآیندها گام بردارد. در واقع این 
مهم بخش اصلی سیاست های اساسی و توسعه 

ای این سازمان محسوب می شود.
مواد اولیه مصرفی این شــرکت شامل انواع 
لوبکات، آیزوریسایکل و مواد افزودنی است که 
عمده آنها از شرکت پالایش نفت اصفهان، نفت 
بندرعباس، نفت تهران و شیراز تامین می شود. 
چگونگی قیمت گذاری این مواد بر اساس فرمولی 
است که به وســیله شرکت پالایش و پخش و 
ستاد تنظیم بازار وزارت صمت در دوره های ۱۵ 
روزه به شرکت های روغن ساز ابلاغ و از طریق 
سازوکار بورس کالا معامله می شود.فرهاد امین 
دهقان مدیرعامل شرکت نفت سپاهان در حاشیه 
مجمع عمومی شرکت نفت سپاهان گفته است: ما 
با تلاش همکاران در شرکت نفت سپاهان حدود 
23 همت گردش مالی در سال ۱4۰2 داشتیم 
که حدود 4.۱ همت سود اصلی بود و توانستیم 
سود سال گذشته را امسال هم تکرار کنیم. مجمع 
همچنین ۶۰ تومان سود به ازای هر سهم موافقت 
کرد و از اینکه توانستیم مجمع را به خوبی برگزار 
کرده و در خدمت سهامداران باشیم، خوشحالیم. 
سهم این شرکت از بازار داخلی حدود 22 درصد 
است و حدود ۶8 درصد تولیدات آن صادر می 
شود و 32 درصد آن را به بازار داخلی عرضه می 
کند.جمع فروش صادراتی شرکت نفت سپاهان 
از ابتدای سال مالی تا پایان اردیبهشت ۱4۰3 
خورشیدی حدود 2 هزار و ۱۵3 میلیارد تومان 
بوده است که در مقایسه با صادرات مدت مشابه 
سال گذشــته حدود ۶۹۵ میلیارد تومان رشد 

داشته است.

  تشکیل ۱۴ پرونده تخلف گروه کالایی پتروشیمی به ارزش ۴۱۰ 
میلیارد ریال در آذربایجان شرقی

 سرپرست اداره کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی گفت: یکسال 
گذشته در بخش گروه کالایی پتروشیمی 4۵ مورد بازرسی مشترک با سازمان 
های مربوطه انجام شده که در نتیجه آن چهارده پرونده تخلف به ارزش 4۱۰ 

میلیارد ریال تشکیل و به تعزیرات حکومتی استان ارسال شد.  
عبدالحمید سرتیپی روز دوشــنبه در چهاردهمین جلسه کمیته پایش 
تخصیص مواد اولیه و نظارت بر فعالیت واحدهای فولادی و پتروشــیمی بر 
جلوگیری از تضییع حقوق عامه با نظارت سامانه ای بر فعالیت صنایع تولیدی 

محصولات فولادی و صنایع پایین دست پتروشیمی تاکید کرد.

وی ادامه داد: هم افزایی سازمانی در قالب کمیته پایش محصولات فولادی 
و پتروشیمی و همچنین بهره گیری از سامانه جامع تجارت، نتایج قابل توجهی 
را در جلوگیری از بروز تخلف و جلوگیری از تضییع حقوق شهروندان در پی 

داشته است.
سرتیپی افزود: ابتکار ایجاد این کمیته برای نخستین بار در آذربایجان شرقی 
مطرح شد و با توجه به نتایج قابل توجه بدست آمده، امیدواریم این طرح در 

سایر استان ها هم مورد استقبال قرار گیرد.
وی ادامه داد: این کمیته در حضور کارشناسان اداره کل صمت و نمایندگان 
دیگر سازمان های نظارتی و امنیتی با هدف جلوگیری از بروز تخلفات احتمالی 

تشکیل می شود.
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  اعلام وضعیت قرمز هوا در یک شهر خوزستان
 آخرین داده های سامانه پایش کیفی هوای کشور نشان می دهد، وضعیت هوا در یک شهر خوزستان در وضعیت قرمز قرار 
دارد.به گزارش براساس اعلام سامانه پایش کیفی هوای کشور، طی 24 ساعت گذشته منتهی به ساعت ۹ صبح چهارشنبه 
براساس اندازه گیری ذرات معلق با اندازه 2.۵ میکرون، وضعیت هوا در شهر رامهرمز با شاخص 2۰۰ میکروگرم بر مترمکعب 

در وضعیت ناسالم و قرمز قرار دارند.
براساس این گزارش وضعیت هوا در شهرهای بهبهان ۱۱3، خرمشهر ۱۱۹، شوشتر ۱3۱ و ماهشهر ۱۰۵ برای گروه های 

حساس ناسالم گزارش شده است.

   اقامــه دعــوی شــرکت صنایع 
پتروشیمی مازندران علیه سازمان حفاظت 

محیط زیست

 مدیرکل دفتر حقوقی و امور مجلس سازمان 
حفاظت محیط زیســت، گفت: شرکت صنایع 
پتروشــیمی مازندران بار دیگر علیه ســازمان 
حفاظت محیط زیست اقامه دعوی کرده است.

به گزارش از روابط عمومی سازمان حفاظت 
محیط زیســت، سید حســین موسوی افزود: 
مســتند به قانون ســند آمایش ســرزمین و 
مصوبه هیات وزیران در ســال ۱38۱ احداث 
پتروشیمی در شهرهای شمالی کشور ممنوع 
اعلام شده است به همین دلیل شرکت صنایع 
پتروشیمی مازندران ملزم به تحویل ۹۵ هکتار 
از اراضی مرتعی درجه یک که در نزدیکی تالاب 

بین المللی میانکاله می شود،است.
وی اظهار داشت: به رغم تحویل زمین و اخذ 
مجوز از وزارت نفت، تاکنون سازمان حفاظت 
محیط زیســت به اســتناد قوانین و مقررات 
فوق الذکر برای شرکت یاد شده مجوزی صادر 
نکرده و صادر نخواهد کرد، در ادامه شــرکت 
مذکور در عدم موفقیت در اخذ مجوز از سازمان، 
اقدام به طرح شکایت علیه رئیس سابق سازمان 
در دادسرای کارکنان دولت کرد که با پیگیری 
مجدانه و مســتمر در مرحله دادسرا قرار منع 
تعقیب صادر که شــرکت مزبور به این قرار نیز 
اعتــراض و در ادامه پرونده به دادگاه کارکنان 
دولت ارجاع شد که سرانجام قرار منع تعقیب 

صادره از دادسرا مجدداً تأیید و ابلاغ شد.
وی تاکید کرد: با عدم صدور مجوز از سازمان 
و لغــو و ابطال مجوز صادره از وزارت نفت وفق 
ماده ۱۶ قرارداد واگذاری اراضی از منابع طبیعی 
به شــرکت مذکور، اراضی ۹۵ هکتاری واگذار 
شده به شرکت می بایست به بیت المال اعاده 

و تحویل وزارت جهاد کشاورزی شود.
پایان خوش یک پرونده ضد محیط زیستی/

مجوز احداث پتروشیمی میانکاله باطل شد
موســوی بیان کــرد: با مکاتبــات متعدد 
دادستانی کل کشور و سازمان حفاظت محیط 
زیست تاکنون اراضی واگذاری شده به شرکت 
مزبور به بیت المال اعاده نشده است و مطالبه به 
حق این سازمان و سایر مراجع قانونی، قضایی 
و ســازمان های مردم نهاد نیز همین است که 
اراضی به فوریت به بیت المال اعاده شود.مدیر 
کل دفتر حقوقی و امور مجلس سازمان حفاظت 
محیط زیست تاکید کرد: شرکت مذکور بعد از 
ناامیدی در پیگیــری قضایی مجدداً در دیوان 
عدالــت اداری علیه ســازمان حفاظت محیط 
زیست اقامه دعوی کرده که در حال بررسی و 
رسیدگی است، امیدواریم با استمرار حمایت ها 
و پیگیری هــای معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست در این مرحله 
نیز به نفع سازمان نتیجه خواهیم گرفت. داستان 
پتروشــیمی میانکاله به دولت نهم برمی گردد، 
درخواســت احداث پتروشیمی در این منطقه 

در سال ۱38۶ به جریان افتاد.

صنایع آلاینده بوشهری ۶۰۰ هزار میلیارد ریال عوارض پرداخت 
کردند

ا فروکش کردن اختلافات چندین ساله سازمان های محیط زیست و امور 
مالیاتی برای تعیین برخورداری مردم استان بوشهر از عوارض آلایندگی، اکنون 
شــاهد شتاب دهی مناسب پرداخت این عوارض به استان بوشهر هستیم به 
گونه ای که در آخرین پرداخت ها، ۶۰۰ هزار میلیارد ریال عوارض آلایندگی 
توسط صنایع آلاینده پرداخت شد.با ایجاد یک سری اصلاحات در قانون ششم 
توسعه کشور، بخشی از صنایع و شرکت ها که تا پیش از آن بواسطه استقرار 
در مناطق ویژه و ماده چهار قانون چگونگی اداره مناطق ویژه و آزاد از پرداخت 
عــوارض ملی و محلی از جمله عوارض آلایندگی معاف بودند، مشــمول این 
تغییرات شده و موظف به پرداخت این عوارض شدند.در این اصلاحیه قانونی، 

واحدهای آلاینده دارای بیش از ۵۰ نفر شاغل مشمول عوارض آلایندگی شده 
و توزیع این عوارض نیز به همان شهرستان متاثر از آلایندگی تعلق گرفت.این 
عوارض نه تنها می تواند چهره شهرهای توسعه نیافته در حوزه های مختلف 
و به خصوص مبلمان شــهری و زیرســاخت ها را تغییر دهد، بر اجرای پروژه 
های سلامت محوز نیز اثرگذار باشد.از سال ۱3۹۵ که این قانون اجرایی شده 
اختلافاتی بین سازمان حفاظت محیط زیست و امور مالیاتی در استان بوشهر 
رخ داد که سبب شد روند پرداخت این عوارض تا سال ۱4۰۱ به طول انجامد.

استان بوشهر که دارای 4۰ پتروشیمی و شرکت مجتمع گازی پارس جنوبی 
با ۱3 پالایشــگاه است در حالی با این مصوبه به مشکلاتی برخورد که استان 
 های هرمزگان و فارس نیز در همسایگی خود هم پیاله به حق دریافت عوارض 

آلایندگی دید.

 مدیرکل دفتر برنامه ریزی و پایش سازمان توسعه 
تجارت ایران با تاکید بر اینکه تحقق متوســط رشــد 
ســالانه 23 درصدی صــادرات غیرنفتی که در قانون 
برنامه هفتم پیشرفت پیش بینی شده است، نیازمند 
عبور از خام فروشــی است، تصریح کرد: مطابق با آمار 
یک ســاله در پایان ســال ۱4۰2 حــدود 48 درصد 
محصولات پتروشیمی و پایه نفتی، 28 درصد معدن و 
صنایع معدنی و ۱۵ درصد کالاهای صنعتی و ۹ درصد 

محصولات کشاورزی از ایران صادرشده است .
به گزارش از سازمان توسعه تجارت ایران، محسن 
منتظری امروز دوشنبه، افزایش درآمد ملی را به عنوان 
یکی از کارویژه های اصلی  صادرات معرفی کرد و افزود: 
فرآیند صادرات، به کشــورها این امکان را می دهد تا 
محصولات و خدمات خود را به بازارهای جهانی عرضه 

و از این طریق درآمد ارزی کسب کنند.
وی ضمــن معرفی صــادرات به  عنــوان یکی از 
مولفه های درآمدزایی بر خلق درآمدهای ارزی جدید 
از طریــق افزایــش صادرات غیرنفتــی، گفت: بخش 
اعظم محصولات کشاورزی به صورت فله و خام صادر 
می شــود و به نظر می رسد همچنان در موضوع خلق 
ارزش افزوده در محصولات صادراتی عقب هستیم و باید 
با انجام یکسری اقدامات زیرساختی و سرمایه گذاری 
در فعالیت های تحقیق و توســعه و توســعه فن آوری 

های جدید در شرکت ها ، فرآیندهای تولید را بهبود و 
محصولات نوآورانه تولید کنیم.

به گفته منتظری، تولید محصولات نوآورانه منجر به 
افزایش کیفیت کالاها و ایجاد مزیت رقابتی در بازارهای 

بین الملل می شود.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و پایش سازمان توسعه 
تجارت ایران با بیان اینکه تکمیل و تقویت زنجیره ارزش 
صنایع پایین دســتی می تواند در کاهش خام فروشی 
نقش به سزایی داشته باشد، گفت: باید شرایطی فراهم 
شود تا افزایش ســود صنایع تابعی از تقویت زنجیره 

ارزش و تولید و بسط این منظومه تلقی شود.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و پایش سازمان توسعه 
تجارت ایران با بیان اینکــه زنجیره ارزش از تولید تا 
فروش باید مورد بررسی قرار بگیرد، خاطر نشان کرد: 
جایگاه شرکت های ایرانی در این زنجیره مشخص است؛ 
هم اکنون ما در ســطوح پایین این زنجیره قرار داریم 
از این رو نسبت به تقویت و ایفای نقش در زنجیره های 
بالای ارزش باید برنامه ریزی کرده و اقدامات عملیاتی 

لازم را در دستور کار قرار دهیم.
وی ادامه داد: گــذر از مونتاژکاری و افزایش عمق 
ساخت داخل با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش 
بنیان و رسوخ فناوری های نوین در شرکت های بزرگ 
صنعتی از خام فروشــی جلوگیری کــرده و زنجیره 

ارزش صنایع را تکمیل می کند؛ این تکمیل و توسعه 
زنجیره می تواند زمینه پویایی اقتصاد کشور را فراهم 
کند و ثروت ملی و تولیدات را افزایش و حجم واردات 

را کاهش دهد.
منتظری بر لزوم اعطای مشوق های تشویقی تاکید 
کرد و افزود: اقدامات تشــویقی می تواند متناســب با 
افزایش ارزش افــزوده در کالاهــای صادراتی، برای 
گروه های کالایی مختلف تعیین شود. مشوق ها می تواند 
در قالب هایی چون مالیات، بازگشــت ارز، پوشــش 
هزینه های بازاریابی و حضور موثر در نمایشــگاه های 

بین المللی و تسهیلات مالی تعریف شود.
این مقام مســئول در پایان بین افزایش نرخ ارز و 
ایجاد تورم نسبت برقرار کرد و افزود: افزایش نرخ ارز، 
ناشی از کاهش درآمدهای ارزی در حوزه فروش نفت 
و کالای خام اســت. همچنین پیشی گرفتن تقاضای 
ارزی بر عرضه منجر به ایجاد تورم و به تبع آن افزایش 
هزینه های تولید شده است؛ بنابراین برای جبران آن 
چــاره ای جز ایجاد درآمدهــای ارزی جدید از طریق 

افزایش صادرات غیرنفتی نداریم.
گفتنی است، روز ملی صادرات پایان مهر با حضور 
مقامات عالی کشــوری و جمعــی از فعالان اقتصادی 
باهــدف تقدیر و تکریم از صادرکنندگان نمونه برگزار 

خواهد شد.

رئیس سابق ساتبا 
افزود: همچنین 
پیگیری های 
بسیاری برای 
رفع موانع ساخت 
نیروگاه های 
تجدیدپذیر انجام 
شده است که از 
جمله آن می توان 
به کوتاه شدن 
مسیر اختصاص 
زمین و تسهیل 
در واگذاری آن در 
دولت اشاره کرد.

اکبر محمدی    -         رئیس جدید ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( گفت: باید بین توسعه 
تجدیدپذیرها و بهینه سازی مصرف انرژی توازن بیشتری برقرار شود و البته منابع خوبی برای این موضوع پیش بینی 

شده تا حوزه بهینه سازی مصرف انرژی به سرعت شکل گیرد.

تحقق رشد صادرات غیرنفتی برنامه هفتم
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انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

محمدجواد امانی در نشست کارگروه سرمایه گذاری کمیسیون بازار، 
پول و ســرمایه اتاق بازرگانی اهواز ویژه بررسی ظرفیت های اقتصادی و 
سرمایه گذاری استان خوزستان با کشور بلاروس و دیگر کشورهای عضو 
اتحادیه اوراســیا در اتاق بازرگانی اهــواز اظهار امیدواری کرد؛ مذاکرات 
اقتصــادی خوبی در حال انجام اســت که می تواند در رشــد اقتصادی 

استان تاثیرگذار باشد.
وی با بیــان اینکه خوزســتان می تواند نیاز محصولات کشــاورزی 
کشــورهای حوزه اوراسیا به ویژه بلاروس را تامین کند افزود: خوزستان 
ظرفیــت خوبی در زمینه های صنعتی ، خمیرمایه،   نئوپان و مشــتقات 
نیشــکر دارد، امیدواریم کارگروهی بین طرفین تشــکیل و از امکانات و 

منابع 2 طرف بازدید شود.
رییــس اتاق بازرگانی اهواز، هیات بلاروســی را بــه بازدید از صنایع 
نیشکری خوزســتان دعوت و تصریح کرد: صنایع نیشکر خوزستان 32 

سال سابقه فعالیت دارند.
امانــی اظهارکرد: بیشــتر کارخانجات خوزســتان به ویــژه کارخانه 
عصاره گیری از کشــور چک اســت و مراودات خوبی با این کشور برقرار 
شده، کمباین های برداشت نیشکر نیز از استرالیا خریداری می شود ولی در 
حال حاضر برای تامین قطعات آنها با مشکل مواجه هستیم لذا پیشنهاد 
خوبی اســت که بتوانیم از کمباین های بلاروســی استفاده کنیم؛ نیاز 
است یک نمونه به صورت آزمایشی وارد شود تا کارایی آن بررسی شود.

وی گفت: حدود 24 هزار هکتار نیشــکر در شــرکت کشت و صنعت 
کارون و حدود ۱4 هزار هکتار نیشــکر در شرکت کشت و صنعت هفت 

تپه کشت شده است.
امانی بیان کرد: هفت کارخانه نیشــکری فعال در اســتان وجود دارد 
که هرکدام حدود ۱۰ هزار هکتار نیشــکر کشت می کنند؛ همچنین یک 
میلیون و ۱۰۰ هزار تن شــکر تولید میکنیم که این میزان نصف مصرف 

مردم ایران است.
رییس اتاق بازرگانی اهواز ادامه داد: حجم گسترده ای در زمینه تولید 
محصولات مختلف به ویژه نیشکر، فولاد، کاغذ و دیگر فرآورده ها وجود 

دارد که می توانیم در این زمینه ها با بلاروس همکاری داشته باشیم.
وی تصریح کرد: حدود ۱۵۰ فرصت سرمایه گذاری خارجی در استان 
خوزســتان وجود دارد که بخشی از این فرصت ها توسط هیات تجاری 
استان که قرار است در ماه ژوئن )تیر ماه ۱4۰3( به بلاروس اعزام شود، 

معرفی خواهند شد.
وی ادامــه داد: حدود یک ماه پیش ســفیر بــلاروس برای بازدید از 
فرصتهای ســرمایه گذاری خوزستان به این استان سفر کرد، در راستای 
این ســفر کارگروه هایی در اهواز و بلاروس تشــکیل شد که امیدواریم 
منجــر به پروتکل اقتصادی خوبی در زمینه صنعت کشــاورزی، فولاد و 

پتروشیمی شود.
سفیر بلاروس در تهران نیز که از طریق ویدیوکنفرانس در این نشست 
حاضر بود گفت: در راستای جمع بندی سفری که به اهواز داشتیم و در 
جریان اطلاع از ظرفیت ها و همکاری های 2 جانبه، پیشــنهادات تجاری 
مرتبط و کاتالوگ های مربوط به بلاروس را برای بررسی و تصمیم گیری 
جهت همکاری های مشــترک در آینده ارســال کردیم و آماده شنیدن 

پیشنهادات متقابل هستیم.
دیمیتری کالتسوف به برگزاری نشست های مفید در اتاق بازرگانی اهواز 
اشاره کرد و گفت: پیشنهاداتی در خصوص صادرات و واردات محصولات 
کشــاورزی و محصولات فنی کشاورزی ارسال شده است.وی اظهارکرد: 
علاقمند هستیم تا در زمینه ارسال کمباین های بذر جمع کن، تراکتورهای 
کشــاورزی و چرخ ماشین برای کامیون و اتوبوس، محصولات جاده ای و 

فنی معادن با استان خوزستان همکاری کنیم.
ســفیر بلاروس به اعضای کارگروه سرمایه گذاری اتاق بازرگانی اهواز 
گفت: آماده دریافت پیشــنهادات اتــاق بازرگانی اهواز در زمینه تجاری 
میوه جات و ســبزی جات هســتیم تا بتوانیم درخواســت های شما را به 

کمپانی های علاقمند ارسال کنیم.
کالتسوف تصریح کرد: پیشنهادی در خصوص کارخانه ماشین سازی 
کمباین های جمع آوری محصولات نیشــکری ارســال شــده در دست 

بررسی است.
وی به علاقمندی شــرکت های بلاروسی برای همکاری با شرکت های 
ایرانی اشــاره کرد و افزود: در زمینه سلولز و خمیر کاغذ آماده برقراری 
ارتباط با شرکت های ایران هستیم، شرکت ایرانی مشخصات سلولز و مواد 
خامی که برای ساخت mdf در خوزستان استفاده میشود را ارسال کند.

ســفیر بلاروس بیان کرد: کارگروه موردنظر از طرف بلاروس و ایران 
تشــکیل شده کمک می کند تا پیشنهادات مشخص را بررسی و ارتباط 

مستقیمی بین شرکت های بلاروسی و خوزستانی برقرار کنیم.
کالتســوف از ســفر هیات ایرانی از اهواز به بلاروس استقبال کرد و 
گفت:این بازدید می تواند در ماه های آینده انجام شــود، لیست مشخص 
شرکت های موردنظر و زمینه علاقمندی در بلاروس ارسال شود تا برای 

بازدید هیات ایرانی برنامه ریزی شود.
وی توضیح داد: یک نمایشــگاه بزرگ کشاورزی در زمینه تجهیزات، 
فناوری، فرآوری و ماشــین آلات کشاورزی در ماه ژوئن برگزار می شود 
که شــرایط خوبی است تا این موارد در این نمایشگاه مطرح شوند.سفیر 
بلاروس اظهارکرد: ۱۱ ژوئن نیز یک نمایشــگاه در تهران برگزار می شود 
که قرار است یک هیات بلاروسی به ایران سفر کنند که در این نمایشگاه 

نیز می توان ارتباط مستقیمی برقرار کرد.
وی افــزود: در مــورد میوه های خشــک به صورت ویــژه خرما نیز 

صحبت هایی شد، اگر پیشنهاد تجاری در زمینه صادرات خرما و کلم به 
بلاروس ارســال شود بررسی و اقدامات لازم انجام خواهد شد زیرا اینک 

فصل تنظیم قرارداد واردات سبزیجات تازه در بلاروس است.
کالتســوف اضافه کرد: اطلاعــات موردنظر در خصوص بیل مکانیکی 
توسط شرکت مورد نظر ارســال و منتظر ارسال محصولاتشان به ایران 
هستند همچنین آماده ارســال مواد خام برای تولید کارخانه ها هستیم 
ولی نیاز اســت قبل از آن اطلاعات کامل در خصوص آنالیز محصولات 

ارسال شود.
وی بــه حجم بالای تولید چیپس چــوب و تولیدات جنگلی بلاروس 
اشاره کرد و گفت: ظرفیت های مختلف و زیادی برای افزایش همکاری 

بین 2 کشور وجود دارد.
ســفیر بلاروس به طرح های ســرمایه گذاری نیز اشاره کرد و افزود: 
طرح های ســرمایه گذاری در حوزه متالوژی، نفت و پتروشیمی مشخص 

شود تا متخصصان بلاروس بررسی های لازم را انجام دهند.
رییس کمیســیون بازار، پول و سرمایه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی اهواز نیز گفت:از ماه گذشــته در حوزه های صنایع چوب، 
ماشین آلات سبک و ســنگین و صنایع فولادی کارگره تخصصی فعال 
شد تا برای سفر هیات بلاروسی به خوزستان طرح ها و برنامه های ریزی 

های لازم را انجام دهند.
علی شــعبانی با بیان اینکــه در فروردین ماه ۱4۰3 نیز نمایشــگاه 
توانمندی های استان خوزستان برگزار می شود افزود: تفاهم نامه تجاری 
بیــن اتاق بازرگانی اهواز و بلاروس نیز آماده کردیم که به زودی امضا و 

نحوه معاملات تدوین می شوند.
وی اظهارکرد: کتابچه توانمندی های خوزســتان نیز در دست تدوین 

است که به زودی برای بلاروس ارسال می شود.
شــعبانی بیان کرد: تاکنون هیات های زیادی برای سرمایه گذاری به 
خوزستان ســفر کردند ولی به دلیل اینکه کارگروهی پیگیر امور نبوده 
بی نتیجه ماند؛ اتاق بازرگانی پیشقدم شده و از بلاروس آغاز کرده است؛ 
برای هر کشــور کارگروه ویژه ای تشــکیل و پیگیر مراودات تجاری بین 
کشورها خواهد بود.وی ادامه داد: با توجه به مراودات زیاد با عراق به علت 
پایین بودن هزینه ها, حوزه خلیج فارس برای مراودات اقتصادی به عنوان 
نقطه هدف مشخص شده اســت اما برقراری و توسعه ارتباطات تجاری 
با ســایر کشورها نیز ضروری است.رییس کمیسیون بازار، پول و سرمایه 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اهواز به ظرفیت های کشاورزی 
خوزستان اشاره کرد و گفت: باتوجه به ظرفیت کشاورزی خوزستان می 
توان محصول خرما, گندم و محصولات پتروشــیمی از جمله پلی اتیلن 
و پلی اســتیلن که توسط هیات بلاروسی نیز مورد استقبال گرفته را از 

خوزستان به این کشور صادر کرد .

فرصت  سرمایه گذاری بلاروس در خوزستان با محوریت حوزه کشاورزی و صنایع فراهم استشد

مریم سبزواری     -   رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اهواز گفت: ۱۵۰ فرصت سرمایه گذاری در زمینه های مختلف کشاورزی و صنایع در استان خوزستان فراهم است که می توان از 
این فرصت ها برای اجرای طرح های سرمایه گذاری با بلاروس استفاده کرد.

این حجم از ذخایر، 
بدین معناست که 
امکان استحصال 
نفت و گاز تا ۱۰۰ 
سال آینده وجود 
دارد و بر همین 
اساس فرآیند 
سرمایه گذاری در 
بخش حفاری؛ به 
عنوان حلقه اصلی 
تولید نفت و گاز، 
همواره فرآیندی 
سودمند خواهد 
بود.


